
    تجربه و كار

دســــــــــــــت ویــک 

در این شماره به سراغ فردی رفته ایم كه در 
زمینه های متعددی به طور تخصصی ورود 
كرده اسـت. روحیۀ ایشان طوری است كه 
بـه قول خـودش از هیچ كاری نمی ترسـد! 
اختراع دارد و كارآفرین است. در زمینه های 
الكترونیـک، ماشـین ابزار، نرم افزارهـای 
مهندسی، طراحی صنعتی، برنامه نویسی، 
قالب سازی و هر كاری كه برای رسیدن به 
اهدافـش نیاز دارد، تخصص كسـب كرده 
است. با وجود سن كم، حرف های پخته ای 
برای گفتن دارد؛ حرف هایی حاصل علم و 
تجربه. من او را با واژۀ چندوجهی توصیف 
می كنم. در ادامه گفت وگوی ما را بخوانید:

  سلام آقای سالاری، لطفاً خودتان را معرفی 
كنید.

   مصطفی سـالاری هسـتم؛ كارشـناس 
ارشد مهندسی پزشكی گرایش بیوالكتریک.
 در مورد تاریخچۀ تأسیس شركتی كه در آن 

مشغول هستید، توضیح بدید.
 شركت ما در سال 87 شروع به كار كرد. 
سـه بـرادر هسـتیم كـه ثبـت نمانـام )برند( 
كرده ایم؛ نمانام كهربا، كه برگرفته از سنگی 
دارای خاصیت مغناطیسی است. كار اصلی 

 ما تولید سنگ مصنوعی است.
  ایدۀ اولیۀ تأسیس و راه اندازی این مجموعه 

چه بود؟

    بنده از سال 92 به طور تخصصی به این 
كار ورود كردم، اما ایدۀ اولیه و شخصی من 

ساخت خودروی كارتینگ بود.
 خودروی كارتینگ دیگر چیست؟

 یک خودروی مسابقه ای كوچک با ارتفاع 
خیلـی كـم كه فقط در زمین )پیسـت( های 
آسـفالت و مسـطح می شـود با آن رانندگی 
كـرد. خیلـی از جوان ها علاقـه دارند برای 
مسـابقات از آن اسـتفاده كنند. در واقع پایۀ 
مسـابقات فرمـول یـک اسـت و هـر رانندۀ 
فرمول یكی ابتدا با كارتینگ شروع می كند.
 تولیـد خـودروی كارتینـگ بـا تولیـد سـنگ 

مصنوعی چه ارتباطی دارد؟
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 اولًا كارهای صنعتی و مهندسی كاملًا با هم مرتبط 
و درآمیخته اند. بنده از كودكی به خودروی كارتینگ 
علاقۀ زیادی داشتم، اما سرمایۀ خرید آن را نداشتم. 
یک روز برادرم به من گفت: خودت بساز. اول حرفش 
را جدی نگرفتم، اما كم كم تحقیق هایی را شروع كردم 
و تصمیم گرفتم واقعاً یک خودروی كارتینگ بسازم. 
سخن برادرم آن قدر به من انگیزه داد كه موفق شدم 
و ایـن خـودرو را سـاختم. البتـه بعد از دو سـال تلاش 

بی وقفه و بارها موفق نشدن.
 اما سنگ مصنوعی كه خدمتتان عرض كردم، تولید 
اولیـۀ شـركت بـود. وقتـی بنده بـه برادرانم پیوسـتم، 
تولید سنگ مصنوعی را ارتقا دادیم؛ آن  هم به كمک 
ماشین آلاتی كه با توجه به نیازمان در ساختن خودروی 
كارتینگ تولید كرده و از آن ها تجربۀ خوبی به دسـت 

آورده بودیم.
 كـدام ویژگـی فـردی بیشـترین تأثیر را در موفقیت شـما 

داشته است؟
 پشتكار و دقت. بنده خیلی از روزها تا ساعت 12 شب 
در كارگاه در حال كار بودم. انگیزه دادن اطرافیان هم 

نقش مهمی در موفقیت من داشته است.
  شما در مجموعه تان به طور مستقیم و غیرمستقیم برای 

چند نفر اشتغال زایی كرده اید؟
 به صورت مستقیم، فعلًا در كارگاهمان چهار نیروی 
زبده داریم، اما به صورت غیرمستقیم، چون شركت ما 
شركتی نوآفرین )استارتاپی( است، تاكنون حدود 150 
مجموعۀ تولیدی در داخل و 7 مجموعه هم در خارج 
از كشور راه اندازی كرده ایم و برای دست كم 5000 نفر 
اشـتغال زایی شده است. آن مجموعه  ها، دستگاه ها، 

فناوری و پشتیبانی شان را از ما دریافت می كنند.
 شكست در كار را چگونه توصیف می كنید؟

 شكست در كار را ناامیدی می دانم. اگر به نقطه ای 
برسی كه بگویی دیگر نمی توانم، آنجا شكست است. 
وگرنـه موفق نشـدن و به نتیجه نرسـیدن در هـر كاری 
وجود دارد و این لزوماً به معنای شكست نیست، بلكه 
كسـب تجربه اسـت. بنده در كارم از این اتفاق ها زیاد 
داشـتم. مثلًا برای خـودروی كارتینگ جعبه دنده ای 
)گیربكسی( طراحی كردم كه اولین بار بود داخل 
كشـور تولیـد می شـد. می توانـم بگویم برای 
سـاختن آن 50 تا 60 بار با موفق نشـدن 

مواجه شدم.
 تمایـز كار شـما بـا افـراد 

دیگری كه دارند این محصولات را تولید می كنند چیست؟
 در زمینۀ سنگ مصنوعی، ما جزو اولین تولیدكنندگان 
این محصول در كشور هستیم. این فناوری را از كشور 
چـک وارد كرده ایـم. 14 سـال تخصـص و تجربـه در 
این زمینه  داریم و به مشتریان و متقاضیانِ راه اندازی 
خط تولید سنگ مصنوعی پشتیبانی فنی بسیار قوی 

ارائه می دهیم.
در رابطـه با ماشـین كارتینگ، مـا تمام قطعات را، جز 
لاسـتیک و موتـور، خودمان تولیـد می كنیم. بنابراین 
مشتریان ما از این بابت خیالشان راحت است كه هیچ 

قطعه ای نایاب نخواهد شد.
در رابطه با دسـتگاه های سی ان سـی، تقریباً سه سال 
اسـت كـه داریـم آن  هـا را تولیـد و بـا قیمـت مناسـب 
عرضـه می كنیـم. البتـه بیشـتر آن هـا در تولیـدات و 

زیرمجموعه های خودمان استفاده می شوند.
 شـما در زمینـۀ كـدام دانش هـا و مهارت هـای دیگـر كار 

كرده اید؟
 رشتۀ تحصیلی من مهندسی پزشكی است، گرایش 
بیوالكتریک. در حوزه های الكترونیک، برنامه نویسی 
ای وی آر و آردوینـو، نرم افزارهـای مهندسـی ماننـد 
سـالیدوركس، بایكـت، متلـب، كدویـژن و غیـره كار 
می كنم. قالب سازی لیف شیشه )فایبرگلاس( برای 
ساخت خودروهای كارتینگ و قالب سازی های خلئی 

)وكیوم( را هم انجام می دهم.
 شما به زمینه های متعددی به طور حرفه ای ورود كرده اید 
و به نوعی چندوجهی هستید. ما می توانیم در هر كدام از این 
زمینه ها به طور تخصصی با شما گفت وگو كنیم. این روحیه 

را از كجا آورده اید؟
 بـه اعتقـاد مـن، مدیـر موفق باید چندوجهی باشـد. 
بنـده همیشـه سـعی كـرده ام در هر زمینـه ای مهارت 
كسب كنم یا حداقل در زمینه های مهندسی اطلاعات 

كامل داشته باشم.
 یكـی از مهم تریـن پشـتوانه های هـر كارآفرین نقدینگی 

و سرمایۀ مالی است. در این باره وضعیت شما چگونه بود؟
 ما در سال 87 با سرمایه ای اندک شروع كردیم. فقط 
توانستیم تجهیزات اولیۀ تولید سنگ مصنوعی را تهیه 
كنیـم. ولـی خب نترسـیدیم و همان را شـروع كردیم. 
یكی از علت هایی كه در این 14 سال پیشرفتمان كند 

بوده هم همین نداشتن سرمایه است.
 به عنوان شخصی كه در زندگی تجربه های موفقی كسب 
كرده و توانسته است پیشرفت كند، به كسانی كه می خواهند 

در این راه قدم بگذارند، چه توصیه ای دارید؟

كـه  حـوزه ای  در   
فعالیت می كنند، ترس معنا 

ندارد. در كار باید نترس باشـند. 
دوم اینكـه بایـد جملۀ ما نمی توانیم را 

بگذارنـد كنـار و خودباوری داشـته باشـند. 
به یقین ما می توانیم كارهای خیلی بزرگ انجام 

دهیم.
 حضور راهنما و راه پیموده ای مثل شما در كنار هنرجویان 
چقدر می تواند تأثیرگذار باشد؟ آیا در این باره احساس مسئولیت 

می كنید؟
 وظیفۀ هر كسی این است كه اگر دانش و مهارتی 
دارد در اختیار هم وطنش بگذارد؛ به خصوص در اختیار 
هنرجویـان سـن پایین تـر. در مـورد بنده هـم برادرانم 

همواره در مسیر راهنمایی ام كرده اند.
 مهم تریـن دغدغـه و نگرانـی كنونـی شـما در رابطـه بـا 

كسب وكارتان چیست؟
 در كار صنعتی و تولیدی ترس مردم از سرمایه گذاری 
خیلی می تواند آسیب وارد كند. همچنین، سختیِ كسب 
مجوزهای تولید، ممكن است جلوی كار تولیدكننده 

را بگیرد و مشكل به حساب بیاید.
 آینده و چشم انداز كسب وكارتان را در كوتاه مدت و بلندمدت 

چگونه می بینید؟
 در كوتاه مدت، راه اندازی یک خودكارسازی تولید 
اسلب سنگ مصنوعی و سنگ تراورتَن )سنگ های 
دارای رگه هـای خـاص و سفارشـی(. در درازمـدت، 
راه انـدازی مجموعـۀ تولیـدی سـنگ مصنوعـی در 
روسـتاها و مناطـق محروم، كه بـا توجه به نزدیكی به 
منابع آن و وجود نیروی كار، می تواند اقدامی بهینه و 

مقرون به صرفه باشد.
 مجلۀ رشد مخصوص هنرجوهاست. موضوع یا صحبتی 

برای آن ها دارید؟
 بـه نظـر مـن، خودباوری در سـطح كشـور مـا پایین 
است؛ همین طور بین هنرجوها و كسانی كه می خواهند 
كاری را شـروع كنند. آن ها فكر می كنند هر شـركتی 
كه الان به وجود آمده است، از خارج آمده است و باید 
خیلی دسـت بالا باشـد. در حالی كه این گونه نیسـت. 
اگر خودت را باور داشـته باشـی، به نظر من هر كاری 

را می  توان انجام داد. 
هنرجویان نباید وقتشان را برای كارهای بیهوده صرف 
كنند، چون وقت و زمان محدود است. باید وقت را به 

بهترین شكل مصرف كنیم.
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